

الجمعية العامة الـ148 للاتحاد البرلماني الدولي جنيف، 23 – 27 آذار/مارس 2024

ورشة عمل بشأن الذكاء الاصطناعي

منظمة من قبل الاتحاد البرلماني الدولي بالتعاون مع اليونيسكو، والاتحاد الدولي للاتصالات، ومنتدى حوكمة الإنترنت

18:30-16:30 و 18:30-16:30

مذكرة توضيحية

يوم الإثنين 25 آذار/مارس، ستتيح جلستان ستنعقدان خلال الجمعية العامة للاتحاد البرلماني الدولي فرصاً لمناقشة الإجراءات البرلمانية المتعلقة بالذكاء الاصطناعي:

- 12:30–09:30: المناقشة التحضيرية في اللجنة الدائمة للديمقراطية وحقوق الإنسان بشأن القرار أثر الذكاء الاصطناعي على الديمقراطية، وحقوق الإنسان، وسيادة القانون
 - 18:30-16:30: ورشة عمل بشأن الذكاء الاصطناعي

تم تصميم ورشة العمل بشأن الذكاء الاصطناعي لتكون جلسة عملية وتفاعلية ستوفر مساحة للبرلمانيين للتحدث معاً حول كيفية العمل على الذكاء الاصطناعي في برلمانهم.

وورشة العمل متاحة لجميع مندوبي الجمعية العامة للاتحاد البرلماني الدولي. لا حاجة إلى معرفة مسبقة بالذكاء الاصطناعي. في نهاية ورشة العمل، يجب على المشاركين المغادرة مع جهات اتصال جديدة، وأفكار جديدة لأساليب العمل على الذكاء الاصطناعي.

وسيتولى تيسير ورشة العمل مقررو القرار، السيدة ميشيل ريمبل غارنر (كندا)، والسيدة نيما لوغانغيرا (جمهورية تنزانيا المتحدة)، ورئيس مجموعة العمل حول العلم والتكنولوجيا للاتحاد البرلماني الدولي، السيد دينيس نوغتين (أيرلندا). وسيساهم أيضاً خبراء من اليونسكو، والاتحاد الدولي للاتصالات، ومنتدى حوكمة الإنترنت.



وسيشجع المشاركون على تبادل الاستراتيجيات المستمدة من تجاريهم الشخصية وعلى التعلم من بعضهم البعض. وسيركز النقاش على مواضيع مثل:

- الدور الذي يمكن أن تؤديه البرلمانات في تنظيم الذكاء الاصطناعي
 - الإجراءات التي يمكن أن يتخذها البرلمانيون
- أساليب بناء الدعم السياسي للعمل البرلماني بشأن الذكاء الاصطناعي
 - مصدر الحصول على المعلومات والمشورة
- كيفية ضمان التصدي لمخاطر الذكاء الاصطناعي والعنف القائم على الجندر
 - كيفية ربط الأطر التشريعية الوطنية بالمبادرات الإقليمية والعالمية

وتستند ورشة العمل إلى ورشات العمل الثلاث عبر الإنترنت التي نظمها الاتحاد البرلماني الدولي بين كانون الثاني/يناير وآذار/مارس 2024 حول بناء القدرات بشأن الذكاء الاصطناعي لأعضاء البرلمان:

- مشهد متغير: لمحة عامة عن التطورات الأخيرة في الذكاء الاصطناعي
 - التأثيرات الناشئة للذكاء الاصطناعي على المجتمع
- الاستجابات العالمية لتكنولوجيا الذكاء الاصطناعي المتقدمة الناشئة





148th IPU Assembly

Geneva, 23-27 March 2024

Workshop on artificial intelligence (AI)

Organized by the IPU in cooperation with UNESCO, ITU and the Internet Governance Forum (IGF)

Monday, 25 March 2024, 16:30–18:30 Plenary B&C. level 0. CICG

Concept note

Two sessions at the IPU Assembly on Monday, 25 March provide opportunities for discussing parliamentary action on artificial intelligence:

- 09.30–12.30: Preparatory debate in the Standing Committee on Democracy and Human Rights on the resolution *The impact of artificial intelligence on democracy, human rights and the rule of law*
- 16.30–18.30: Workshop on artificial intelligence

The Workshop on artificial intelligence (AI) is designed to be a practical, hands-on session that will provide a space for parliamentarians to talk together about how to work on AI in their parliament.

The workshop is open to all IPU Assembly delegates. No prior knowledge of AI is needed. At the end of the workshop, participants should leave with new contacts and new ideas for ways to work on AI.

The workshop will be facilitated by the rapporteurs of the resolution, Ms. Michelle Rempel Garner (Canada) and Ms. Neema Lugangira (United Republic of Tanzania), and the chair of the IPU Working Group on Science and Technology, Mr. Denis Naughten (Ireland). Experts from UNESCO, the International Telecommunication Union (ITU) and the Internet Governance Forum (IGF) will also contribute.

Participants will be encouraged to share strategies drawn from their personal experiences and to learn from each other. The discussion will focus on topics such as:

- The role parliaments can play in regulating AI
- Actions that individual parliamentarians can take
- Ways to build political support for parliamentary action on AI
- Where to get information and advice
- How to ensure that the risks of AI and gender-based violence are addressed
- How to connect national legislative frameworks with regional and global initiatives

The workshop builds upon the three online capacity-building workshops on AI for MPs, organized by the IPU between January and March 2024:

- A changing landscape: An overview of recent advances in artificial intelligence
- The emerging impacts of artificial intelligence on society
- Global responses to emerging advanced artificial intelligence technology

